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معاون اقتصادی رئیس جمهور: 
 ثبات بیمه امنیت اقتصادی 

را تامین می کند؟
آرمان ملی: صنعت بیمه در همه بخش های اقتصادی 
می تواند نقش موثری در تامین امنیت سرمایه گذاری 
داشته باشد؛ در هر صورت صنعت بیمه هم بسته به 
وضعیت اقتصادی کشور واکنش نشان می دهد و به همین 
جهت هم ثبات اقتصادی موضوع بسیار مهمی است که 
متاسفانه در اقتصاد ایران جایی ندارد! معاون اقتصادی 
رئیس جمهوری در سخنانی تازه درباره اهمیت صنعت 
بیمه کشور و نقش آن در عرصه فعالیت های اقتصادی 
گفته ثبات بیمه می تواند امنیت اقتصادی را تامین کند 
ولی باید ثبات اقتصادی داشته باشیم! این همه غیب گویی 
از سوی آقای رضایی البته بدون راه حل بوده و او هم مانند 
همه ما امیدوار است که دولت بتواند ثبات لازم برای 
اقتصاد را فراهم کند هر چند ایشان هم در رده معاون 
رئیس جمهوری عضوی از دولت محسوب می شوند! 
متاسفانه مناسبات علمی جایش را به سخنرانی و بیان 
صورت مساله محدود شده چون آقایان راهکار و برنامه ای 
برای اقتصاد کشور ندارند. محسن رضایی، معاون اقتصادی 
رئیس جمهوری با بیان اینکه امنیت اقتصادی باید بیشتر 
از گذشته مورد توجه باشد، افزود: اگر توجه ما به امنیت 
اقتصادی باشد، کارآفرینان و فعالان اقتصادی با دل و 
جرأت بیشتری وارد کار می شوند و می توانند به اقتصاد 
کشور کمک کنند. او تاکید کرد: اگر امنیت اقتصادی 
به معنای واقعی در کشور وجود داشته باشد، فعالان 
اقتصادی قدم های بزرگتری برمی دارند و اینجاست که 
نیاز به تکیه گاه محکمی چون بیمه دارند و بیمه باید 
در این حوزه حضور جدی داشته باشد. معاون اقتصادی 
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه زنجیره تولید ثروت در 
کشور ما کامل نیست، بیان کرد: درحالیکه در کشورمان 
مجموعه های قوی پتروشیمی فعال هستند، اما محصولات 
این پتروشیمی ها در صنایع پایین دستی استفاده 
نمی شود و تمام این محصولات به کشورهای خارجی 
منتقل می شوند که در این شرایط باید تولیدکنندگان 
همین مواداولیه کشور خودمان را از سایر کشورها با قیمت 
گزاف تهیه کنند. رضایی با بیان اینکه صنعت بیمه باید در 
این زنجیره ثروت حضور جدی داشته باشد، اذعان کرد: 
مواداولیه، مواد واسطه ای، نیروی کار، تولید، کارخانجات، 
فناوری و تجارت از حلقه های زنجیره ثروت هستند که این 
حلقه ها در کنار هم زنجیره ثروت را کامل می کنند و بیمه 
باید در تمام این زنجیره حضور داشته باشد. او با تاکید بر 
اینکه بیمه یکی از اهرم های رشد اقتصادی است، بیان 
داشت: درحالیکه رشد اقتصادی به صنعت بیمه کمک 
می کند، یکی از اهرم های رشد اقتصادی همان بیمه است. 
معاون اقتصادی رئیس جمهوری ادامه داد: باید از این 
گسستگی های اقتصادی فاصله بگیریم و اقتصاد کشور 
یکپارچه شود و مدیریت و برنامه ریزی در زنجیره ارزش 
حضور داشته باشد. یکی از مهمترین برنامه های دولت 
این است که زحمات جزیره ای تمام مجموعه ها، نهادها 
و شرکت ها در کنار هم قرار بگیرند و هم افزایی شکل 
بگیرد. او یادآور شد: بیمه بخشی از رونق اقتصادی است 
به طوری که 200 هزار شغل در صنعت بیمه ایجاد شده و 
بیمه بخشی از اقتصاد محسوب می شود و در سایر بازارها و 
بخش های اقتصادی، صنعت بیمه می تواند بسیار اثرگذار 

باشد و عامل رشد اقتصادی در کشورمان شود. 
 بیمه، یک مساله کلیدی

معاون اقتصادی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه باید 
در تمام بازارها از جمله بیمه، اصلاحات اساسی شکل 
بگیرد، تاکید کرد: این روزها عده ای می پرسند آیا دولت 
باید در قیمت گذاری نقش داشته باشد یا اینکه دولت 
اجازه دستکاری در قیمت ها را دارد و می تواند در این 
زمینه دستورالعمل  صادر کند و از سوی دیگر عده ای 
هم بر این باور هستند که در بازار آزاد، دولت نباید 
نقشی در تعیین قیمت ها داشته باشد. معتقدم اصلاح 
بازارها از جمله بازار بیمه یک مساله کلیدی برای دولت 
است و باید بازارها اصلاح شوند. رضایی ادامه داد: زمانی 
قیمت های واقعی شکل می گیرد که بازاها اصلاح شوند و 
قیمت گذاری واقعی از بازار واقعی تعیین می شود. بنابراین 
بازارهای رانتی و دارای فساد نمی توانند قیمت واقعی 
داشته باشند. او با بیان اینکه در بازار بیمه نباید برای اینکه 
مشتری بیشتری وجود داشته باشد، قیمت ها غیرواقعی 
تنظیم شوند، بیان داشت: اگر قیمت ها غیرواقعی باشند 
شرکت ها هزینه های زیادی را متحمل می شوند. او با بیان 
اینکه در بازار بیمه نباید برای اینکه مشتری بیشتری 
وجود داشته باشد، قیمت ها غیرواقعی تنظیم شوند، بیان 
داشت: اگر قیمت ها غیرواقعی باشند ضریب خسارت 
برای شرکت ها بالا می رود و متحمل زیان می شوند. 
معاون اقتصادی رئیس جمهوری با بیان اینکه اصلاح بازار 
بیمه از اهداف جدی دولت است، ادامه داد: هر بازاری که 
واقعی باشد، قیمت واقعی خواهد داشت و قیمت های 
واقعی مانند فانوس دریایی عمل می کنند و منابع را به 
بازارهای واقعی سوق می دهند و در این شرایط است که 
رشد اقتصادی افزایش می یابد. رضایی با اشاره به برنامه 
و سیاست بیمه هوشمند گفت: بیمه گری هوشمند از 
اهداف خوب صنعت بیمه است و نگران آن هستیم که از 
پیشرفت جامعه جهانی در این حوزه عقب بمانیم. امروز 
زنجیره های رمزی یا بلاک چین می توانند در صنعت بیمه 
مورد استفاده قرار بگیرند و نباید از این تحولات جهانی 
عقب بمانیم. او با اشاره به استفاده از فرصت بلاک چین 
در اقتصاد کشور اظهارداشت: نقطه مشترک زنجیره های 
رمزی و بلاک چین با صنعت بیمه این است که یک توافق 
جمعی وارد پلتفرم می شود یعنی شبکه های جمعی به 
وجود می آید که مبادلات و دارایی ها را سامان می دهند. 
معاون اقتصادی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه سعی 
می کنیم هزینه های شرکت های بیمه را کاهش دهیم و 
کیفیت بالا برود، خاطرنشان کرد: باید بتوانیم ضریب نفوذ 
بیمه زندگی را بالا ببریم چراکه مکمل بازنشستگی است 
و بازنشستگان باید بتوانند از دو منبع تامین شوند. رضایی 
با اشاره به اهمیت انتشار اوراق بیمه تاکید کرد: در حال 
حاضر سهم سرمایه گذاری صنعت بیمه در بازار سرمایه 
بسیار کم است و انتشار اوراق بیمه برای ما بسیار اهمیت 
دارد. او افزود: بیمه مرکزی باید از تعارض منابع دور باشد 
و معتقدیم مقررات و قوانین صنعت بیمه نیاز به بازنگری 
جدی دارد و امیدواریم این بازنگری ها در مجلس و دولت 

انجام شود.

گــزارش

    آرمان ملی: با فشاری که برای ممنوعیت واردات لوازم خانگی 
کره ای انجام شد و اهدافی که برای این ممنوعیت تعریف شده بود 
این انتظار می رفت که تولید داخلی بتواند روان تر شود، اما این اتفاق 
به گونه دیگری افتاد! از آن طرف هم واردات لوازم  خانگی به شکل 
قاچاق موسوم به ته لنجی هم با برخوردهای سخت تقریبا به صفر 
رسید و حتی لوازم خانگی وارداتی دپو شده »بوش« هم به بازار داخلی 
راه نیافت! در این شرایط گروه انتخاب که بزرگترین حامی  ممنوعیت 
واردات و ظاهرا تولید ملی بود خود را وسط بازاری انحصاری پیدا 
کرد که نه خبری از واردات برندهای کره ای به صورت قانونی بود و 
نه واردات قاچاق که بخشی از نیازهای بازار را تامین می کرد؛ بازار 
به دست بزرگترین کارتل لوازم خانگی افتاد که خودش هم به جای 
تولید پشت فرمان برند دوو نشسته بود که با انتقادهای بسیاری مواجه 
شد و نهایتا با بیان اینکه این برند اجاره ای است موقتا دست از موضع 

خود برداشتند! اما حالا با محصورشدن بازار پروژه افزایش قیمت کلید 
به بهانه تحریم و نبود قطعه و واردات و... کلید خورد و شد همانی که این 
گروه بزرگ ظاهرا تولیدکننده و واردکننده قطعه و لوازم می خواست. 
افزایش چندباره قیمت لوازم خانگی برند کره ای مانده در بازار. 
محمدحسین اسلامیان، نایب رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی 
در مورد آخرین وضعیت بازار لوازم خانگی گفت: بازار لوازم خانگی 
همچنان در رکود کامل به سر می برد و تقاضایی برای آن وجود ندارد، 
تقاضاهایی که هم وجود دارد فقط بر حسب اضطرار است. با توجه به 
نوسانات نرخ ارز در یکماه ونیم اخیر، کالاهایی که به صورت قاچاق 
وارد کشور می شوند افزایش قیمت داشتند. علاوه بر این با ممنوعیت 
واردات کالاها برند کره ای حتی به صورت ته لنجی، قیمت کالاهای برند 
کره ای افزایش یافته است. این محدودیت و ممنوعیت باعث شده که 
هر کسی که این کالاها را دارد با قیمت بیشتری بفروشد. او افزود: در 

تولیدات ایرانی افزایش قیمت نداشتیم یا اگر اتفاق افتاده در حد 2 تا 3 
درصد بوده که آن هم ناشی از افزایش قیمت حمل ونقل و نوسانات نرخ 
ارز است. چراکه بسیاری از دستگاه های مورد استفاده به صورت وارداتی 
هستند و به طور مستقیم با نرخ ارز در ارتباط هستند. قیمت جهانی 
برخی از مواداولیه و قطعات افزایش پیدا کرده است برای مثال بردهای 
الکترونیکی، آهن و دیگر مواد اولیه افزایش نرخ داشته اند. با این حال 
تقاضا در بازار نیست و به همین دلیل افزایش قیمت محسوسی در 
کالاهای ایرانی را شاهد نبودیم. اسلامیان در مورد افزایش قیمت 
برندهای کره ای بیان کرد: برند کره ای به صورت قاچاق یا ته لنجی وارد 
کشور می شد، با بخشنامه جدیدی که مقرر می کرد حتی به صورت 
ته لنجی هم نباید برند کره ای وارد کشور شود، باعث افزایش قیمت 20 
درصدی این برندها در سه ماه اخیر شده است. بخواهیم یا نخواهیم 
یک قشر از مصرف کنندگان همچنان به خرید کالای خارجی تمایل 
دارند. در مورد برخی کالاها اصلا مشابه ایرانی نداریم و به ناچار به 
سمت خرید اینگونه کالاها می روند. برای مثال در مورد یخچال 
سایدبای ساید ما در تولید ایرانی محدودیت داریم. در مورد تلویزیون 
هم می توان گفت که 30 درصد از مصرف تلویزیون ایران با برندهای 
کره ای بوده و همچنان نیز بازار هست. نایب رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگی تصریح کرد: برخی کالاهای تقلبی از نقاطی مانند چین 
وارد کشور می شود و با برند کره ای فروخته می شود. سازمان حمایت 
و سازمان صمت در این مورد ورود کرده و در بازار بسیار کمتر شده اند. 
او با اشاره به اقدامات نظارتی انجام گرفته اظهارداشت: نظارت های 
مختلفی از طرف ارگان های مختلف برای جلوگیری از فروش کالای 
قاچاق انجام می شود. ما مخالف هستیم که نظارت بر قاچاق در سطح 
عرضه باشد. ما هزاران کیلومتر مرز داریم که یک یخچال با 100 
کیلوگرم وزن و 2 متر ارتفاع و 1 متر پهنا دارد از طریق این مرزها وارد 
می شود و به فروشگاه ها می رسد. اگر در فروشگاه ها بخواهند کالاها 
را بیابند و بگویند جلوی قاچاق را گرفتیم، موفقیت آمیز نخواهد بود. 
چراکه به تعداد بسیار بیشتر از مرز عبور می کند و پیگیری آن از مبادی 
که رد می شود تا به فروشگاه برسد بسیار راحت تر است و می توان با 
تعداد بسیار زیادتری کالای قاچاق مقابله کرد تا اینکه بخواهیم از یک 
فروشگاه دو قلم یخچال جمع آوری کنیم. اگر قرار است قانون اجرا شود 
باید عمومیت داشته باشد و در سراسر کشور اجرا شود نباید پیشگیری 

تنها در سطح تهران و فقط در عرضه باشد.

ممنوعیت واردات و نانی که در روغن افتاد

افزایش 20 درصدی قیمت لوازم خانگی این بار کره ای

ملاک افزایش حقوق؛  مجموع دریافتی باشد
آرمان ملی: کارشناس اقتصــادی گفــت: تصمیم دولت 
برای افزایش پلکانی حقوق کارمندان دولــت در سال آینده 
تصمیمی عادلانه و منطقی به حساب می آید اما الزاماتی نیز 
دارد که لازم است رعایت شود. مدتی قبل بخشنامه بودجه 
1۴01 توسط رئیس جمهور به دستگاه های اجرایی ابلاغ شد. 
مفاد بخشنامه مذکور و اظهارات مسئولان امر از جمله مسعود 
میرکاظمی،  رئیس سازمان برنامه و بودجه، بیانگر آن است 
که در سال آتی افزایش حقوق ها به صورت پلکانی خواهد بود. 
بدین معنا که کارمندانی که کمترین حقوق را دریافت می کنند 
از افزایش حقوق بالاتری برخوردار خواهند بود و برعکس. آنطور 
که پیش بینی می شود، برای سال آینده افزایش حقوق ها بین 10 
تا 30 درصد با توجه به دریافتی کارکنان در نوسان خواهد بود و 
برای هر کارمند فرمولی خاص با توجه به حقوق او درنظر گرفته 
خواهد شد. حسن موسوی فرد، کارشناس اقتصادی در خصوص 
وضعیت افزایش حقوق ها در سال آینده اظهارکرد: اگر مدنظر ما 
این است که شکاف ها در دریافتی ها را کاهش دهیم، راهکار در 
پیش گرفته شده منطقی و مناسب به نظر می رسد. یعنی قرار بر 
این است که کسانی که حقوق کمتری دریافت می کنند، رشد 
بالاتر و کسانی که دریافتی های بیشتری دارند، به مراتب افزایش 
دستمزد کمتری داشته باشند. اما در این باره یک نکته وجود 
دارد؛ کسانی که حقوق های بالاتری دریافت می کنند، علاوه بر 
دریافتی های مستمر، دریافتی های غیرمستمر بسیار زیادی نیز 
دارند که اگر بخواهیم افزایش حقوق ها به صورت پلکانی و عادلانه 
باشد، باید ملاک ما مجموع دریافتی کارمندان باشد نه مستمری 
آنها. او ادامه داد: زیرا کسانی که دریافتی های پایین تری دارند، 
دریافتی های غیرمستمر کمتری دارند. اما کسانی که دریافتی های 
بالاتری دارند، مزایای غیرمستمر آنها نیز چشمگیر است. مواردی 
مانند حق الجلسات و پاداش و… جزو مزایای غیرمستمر 
به حساب آمده که موجب افزایش حقوق کارمندان می شود. 
بنابراین اگر بتوانیم فرآیند را طوری تنظیم کنیم که این افزایش 
حقوق پلکانی روی سرجمع حقوق افراد باشد، حتما نتیجه کار 
عادلانه تر و منطقی تر خواهد بود. این کارشناس اقتصادی در 
ادامه اظهارکرد: از آنجا که احکام در دولت متفاوت است، ممکن 
است کارمندان در رتبه های پایین تر دریافتی های بیشتری داشته 
باشند. مانند ایثارگری و شرایط خاص دیگر. بنابراین گاها حقوق 
کارکنان از مدیران بالاتر می رود. نیاز است برای این رخداد نیز 
تدابیر لازم اتخاذ شود. موسوی فرد گفت: از طرفی باید تفاوت 
پرداخت میان مدیران و کارکنان رعایت شود تا انگیزه مدیر و 
کارکنان از بین نرود. بنابراین لازم است به این استثنائات توجه 
شود تا شاهد درهم ریختگی در نظام حقوق و دستمزد نشویم. 
در دهه های گذشته برخی سال ها از طرف دولت اعلام شده که 
افزایش ثابتی به همه کارمندان ارائه می شود و در برخی سال ها 
نیز افزایش پلکانی در پیش گرفته شده است. به نظر بنده در 

شرایط فعلی افزایش پلکانی منطقی تر و عادلانه تر خواهد بود.

رویکــرد

تغییر وضعیت مالیاتی برخی از کالاها
آرمان ملی: از 13 دی ماه تولیدکنندگان و عرضه کنندگان 
کالاهای موضوع بند )الف( ماده ۹ قانون مالیات بر ارزش افزوده، 
مکلف به درج برچسب معافیت از این مالیات روی بسته بندی 
کالاهای مذکور هستند. رئیس سازمان امور مالیاتی کشور طی 
نامه ای به غلامحسین شافعی رئیس اتاق بازرگانی ایران، جزئیات 
اجرای تبصره »2« جز 1۷ بند )الف( ماده ۹ قانون مالیات بر 
ارزش افزوده مصوب 2 خرداماه  1۴00 را که از تاریخ 13 دی ماه 
1۴00 عملیاتی می شود را تشریح کرد. براساس این تبصره، 
»تولیدکنندگان یا عرضه کنندگان کالاهای موضوع این بند از 
قانون، مکلفند که برچسب معافیت از مالیات بر ارزش افزوده را 
روی بسته بندی کالاهای مذکور درج کنند«. همچنین بر این 
اساس، »دریافت مالیات و عوارض از کالاها و خدمات معاف 
توسط عرضه کنندگان آنها مشمول جریمه ای معادل دو برابر 
مالیات و عوارض دریافتی بوده و قابل بخشودگی نیست.« در این 
زمینه، سازمان امور مالیاتی نیز وظیفه دارد تا فهرست کالاها و 
خدمات معاف از مالیات و عوارض را از طریق شیوه های مناسب 
از جمله درج در سامانه عملیات الکترونیکی سازمان به اطلاع 
عموم مردم برساند و امکان دریافت گزارش های مردمی مبنی بر 
دریافت مالیات و عوارض توسط عرضه کنندگان کالاها و خدمات 
معاف از مالیات و عوارض را از طریق سامانه عملیات الکترونیکی 
خود و استرداد مبالغ اضافه دریافتی از خریداران فراهم کند. 
همچنین، سازمان مکلف است حداکثر سه  ماه پس از دریافت 
گزارش دریافت مالیات از کالاهای موردنظر، نسبت به تایید یا 
رد و حسب مورد استرداد مبالغ اضافه دریافتی از خریداران 
اقدام کند که نحوه استرداد )برگشت( این مبالغ به موجب 
دستورالعملی است که حداکثر پس از سه ماه از لازم الاجراشدن 
این قانون توسط سازمان با همکاری اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران تهیه و به تصویب وزیرامور اقتصادی 

و دارایی می  رسد.
 لیست کالاها

1 -  کلیه محصولات کشاورزی فرآوری نشده مشتمل بر 
محصولات خام زراعی و باغی، گیاهان دارویی، محصولات مرتعی، 
محصولات جنگل )از جمله چوب خام(، محصولات گلخانه )از 
جمله سبزی، صیفی، گل و گیاه و انواع قارچ( 2 -  دام زنده و 
خوراک آن، کلیه مواد اصلی تولید مثل دام زنده مطابق پروانه 
صادره توسط وزارت جهاد کشاورزی، پوسال)کمپوست(، کشت 
بافت و بستر آماده  کشت بافت. 3 -  بذر، نشاء، نهال، سم و کود. 
۴ -  آب مصارف کشاورزی. ۵ -  شیر، پنیر و ماست، تخم ماکیان، 
آرد و نان، انواع گوشت و فرآورده های گوشتی مطابق با فهرستی 
که هر سال وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تا پایان 
دی ماه برای اجرا در سال بعد به سازمان ارسال می کند، برنج، 
حبوبات، سویا و پروتئین سویا، انواع روغن های خوراکی اعم از 
گیاهی و حیوانی، شیرخشک مخصوص تغذیه کودکان، تخم مرغ 
نطفه دار و تبدیل آن به جوجه یک روزه. ۶ - خمیر کاغذ و کاغذ 
باطله، دفتر تحریر، کاغذ چاپ، تحریر و روزنامه. ۷ -  نسخه های 
کاغذی و الکترونیکی محصولات کتاب، روزنامه، مجله و نشریه. 
۸ -  کالاهای وارده همراه مسافر برای استفاده شخصی تا میزان 
معافیت مقرر طبق قانون امور گمرکی. ۹ - انواع شمش طلا 
)وارداتی و داخلی( و انواع حواله های کاغذی یا الکترونیکی دارای 
پشتوانه 100 درصد طلا. 10 -  دارایی های غیرمنقول و انواع 
حواله های کاغذی یا الکترونیکی مبتنی بر آنها. 11 -  هرگونه 
انتقال دارایی اعم از از صندوق های سرمایه گذاری پروژه موضوع 
قانون توسعه ابزارها و نهادهای  مالی جدید به منظور تسهیل 
اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسی 
مصوب 2۵ آذرماه 13۸۸یا شرکت های فرعی صندوق های 
سرمایه گذاری پروژه،  به عنوان آورده غیرنقد شرکا در همان 
صندوق های سرمایه گذاری پروژه. 12 -  هرگونه انتقال دارایی از/ 
به نهاد واسط موضوع قانون توسعه ابزارها و نهادهای مالی جدید 
به منظور تسهیل اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم 

)۴۴( قانون اساسی. 13 -  فرش دستباف و مواداولیه اصلی آن.

نیــمنگــاه

موضوعی که به گفته کارشناسان علاوه بر چالش هایی که در 
خصوص روش های اصلاح و یا تغییر این بافت ها وجود دارد به واسطه 
حضور جمعیت ساکن در این مناطق و نیازهایی که در زمینه تامین 
سکونت موقت و رفع مشکلات ملکی وجود دارد عملا هزینه بالایی را 
به دنبال داشته که صرفه اقتصادی را در این مناطق تحت الشعاع قرار 
می دهد و نمی توان به ورود و سرمایه گذاری بخش خصوصی در بافت 
فرسوده امیدوار بوده از سوی دیگر به اعتقاد کارشناسان اگرچه این 
مناطق از حداقل زیرساخت های شهری بهره می گیرند اما هزینه های 
مازاد تامین منابع را به مهمترین چالش دولت ها تبدیل کرده و در 
نتیجه منافع ملی تحت الشعاع تامین منابع مالی قرار گرفته به همین 
جهت  ساخت مسکن در مناطق و شهرهای جدید به اولویت نخست 

سیاست های مسکنی دولت ها مبدل شده است.
 61 هزار هکتار بافت فرسوده

رستم قاسمی  وزیر راه و شهرسازی درباره استفاده از بافت های 
فرسوده برای ساخت مسکن، می گوید: بافت فرسوده یکی از معضلات 
جدی کشور است،  براساس آمارها ۶1 هزار هکتار از اراضی شهری 
کشور بافت فرسوده است و حدود 12 میلیون نفر در این مناطق 
زندگی می کنند. وی  با بیان اینکه در موضوع جهش تولید مسکن 
توجه بیشتری به بافت های فرسوده شده است، افزود: استفاده از این 
ظرفیت در دستورکار وزارت راه و شهرسازی قرار دارد بنابراین مقرر 
شده برای به کارگیری این پتانسیل در تهران کمیته ای مشترک با 
شهرداری تشکیل شود. همچنین برای برخی شهرستان ها مانند 
زاهدان و چابهار نیز این موضوع آغاز شده است. در این رابطه بررسی ها 
نشان می دهد 2هزار و  ۷00محله در ۵۴3 شهر در فهرست بافت  های 
فرسوده و ناکارآمد شهری قرار دارند و این مناطق با مساحت 1۴1هزار 
هکتاری،  1۸درصد از کل مساحت شهری را در بر می گیرند. طبق 
آمارهای رسمی، هم  اکنون 1۹میلیون نفر معادل  30درصد جمعیت 
شهرنشین ایران در بافت های فرسوده شهری زندگی می کنند. با 
توجه به سهم بالای این مناطق در زندگی شهری و مطابق با برنامه 
پنجم توسعه در سال ۹3 بازآفرینی بافت فرسوده از سوی هیات 
وزیران در دولت یازدهم تصویب شد اما این سند که از نقاط قوت آن 
توسعه درونی و توانمندسازی بافت  ها و با رفع ایرادات طرح  های قبلی 
مانند طرح کلید به کلید که صرفا بر ساخت وساز تمرکز داشت بود، 
به دلایل مختلف اجرا نشد تا سال 13۹۶ که شرکت مادر تخصصی 
عمران و بهسازی شهری به نمایندگی از وزارت راه و شهرسازی، 
مامور شد براساس تکالیف برنامه ششم توسعه، تدوین سند ملی 
بازآفرینی پایدار شهری در افق 1۴00 را عهده  دار شود و نسخه اجرایی 
و نقشه عملیاتی بازآفرینی بافت  های فرسوده و نا کارآمد شهری را 
به تفکیک نحوه تامین منابع مالی و وظایف و تکالیف دستگاه  های 
مختلف تدوین کند. اهمیت اجرای این سند ملی به قدری بود که با 
تغییر اساسنامه شرکت مادر تخصصی عمران و بهسازی شهری، نام 
این شرکت نیز به »شرکت بازآفرینی شهری ایران« تغییر کرد. در 
برنامه ششم توسعه مقرر شده است نسبت به احیا، بهسازی، نوسازی، 
مقاوم  سازی و بازآفرینی هزار و 3۵0 محله از بافت های ناکار آمد میانی، 
تاریخی و سکونت گاه  های غیررسمی  کشور اقدام شود تا در دوره پنج  

ساله تا پایان برنامه ششم، نیمی  از کل بافت های فرسوده و ناکارآمد 
شهری اصلاح شوند؛ اما با وجود این تکلیف قانونی و با وجود تدوین 
سند مترقی و کارشناسی بازآفرینی شهری نیز و همه نقاط قوتی که 
برای ارتقای سطح شهرسازی و زندگی در بافت های هدف داشت، در 
گیرودار تغییر سیاست  های مسکنی دولت دوازدهم و تمرکز بر ساخت 
مسکن ملی، از اجرا باز ماند و عملا در رسید سندملی بازآفرینی شهری 
)یعنی امسال( بخش عمده بافت  های مساله  دار بدون تغییر باقی ماند.

 تلفیق جهش تولید با بافت  فرسوده
حال دولت سیزدهم نوسازی واحدهای مسکونی بافت های فرسوده 
و سکونتگاه های غیررسمی  در برنامه ها خود قرار داده و فارغ از رویکرد 
جدید وزیر راه وشهرسازی برای استفاده از ظرفیت های بافت  فروسده 
در تحقق جهش تولید مسکن دولت تسهیلات ۵0 میلیون تومانی با 
نرخ سود ۹ درصد را در قالب طرح اقدام ملی مسکن آغاز کرده که 
میزآن ان تاکنون بالغ بر ۴0 هزار فقره اعلام شده و رستم قاسمی  
تلاش می کند تا سقف آن را به بیش از 1۵0 هزار فقره تسهیلات 
برساند. البته وزارت راه و شهرسازی گویا مشوق هایی را نیز برای 
مالکانی که اقدام به نوسازی کنند در نظر گرفته، همچون معافیت های 
مالیاتی و کاهش هزینه های غیرساختمانی  را در نظر گرفته است، 
البته در خصوص این رویکرد وزارت راه و شهرسازی تجربه نشان 
داده پرداخت تسهیلات به مالکان بدون آنکه اصلاح ساختار از قواعد 
و برنامه های خاص فنی و شهرسازی تبعیت کند و همچنین فقدان 
نظارت کامل هموتاره نتایج دلخواه را در پی نداشته و غالب این مالکان 
تسهیلات فوق را در مصارفی غیر از نوسازی به کار می گیرند ضمن 
آنکه در شهری مثل تهران که قیمت متوسط ساخت مسکن در 
خوشبینانه ترین حالت ممکن بیش از ۵ میلیون تومان در هر متر مربع 
است این حجم از تسهیلات شاید کفاف ساخت 10 متر مربع از یک 
واحد فرسوده را شامل می شود بنابراین تزریق تسهیلات اینچنینی 
عملا نمی تواند معضل بافت های فروسده را مرتفع کند از سوی دیگر 
بررسی ها نشان می دهد  در شهر تهران 12 هزار هکتار بافت ناپایدار و   
۴ هزار و ۵۶0 هکتار بافت فرسوده وجود دارد که از نظر مساحت 11.۷ 
درصد کل بافت  های فرسوده، ناکار آمد و حاشیه  شهری کشور را شامل 
می شود که احیای آن می تواند بخش قابل ملاحظه ای وعده مسکنی 
دولت را محقق کند. شاید به همین دلیل بوده که علیرضا زاکانی 
شهردار تهران معتقد است: این بافت ها ظرفیت بسیار خوبی برای 
ساخت مسکن در قالب طرح جهش تولید و تامین مسکن محسوب 
می شوند تهران با توجه به امکاناتش، ظرفیت بسیار خوبی برای ساخت 
واحد های مسکونی در قالب قانون جهش تولید مسکن دارد و 12هزار 
هکتار بافت نا پایدار پایتخت می تواند براساس قانون جهش تولید 
مسکن برای ساخت واحد های مسکونی مورد استفاده قرار بگیرد.  وی 
در ادامه گفت: با این کار از یک  سو شهر تهران از وجود بافت ناپایدار 
خلاص می شود و از طرفی با تولید مسکن در متن شهر، گام بسیار 
بزرگی در مسیر رونق بازار و کاهش قیمت مسکن برداشته خواهد شد. 
بنابراین انتظار می رود  با حمایت دولت و مجلس برای نوسازی بافت 
شهری با الگوی و معماری ایرانی- اسلامی  گام  های مؤثری در تهران 
برداشته شود و راه برای ساخت انبوه مسکن استیجاری برای تنظیم 

بازار و کمک به خانوارهای کم  درآمد و محروم نیز هموار شود.  زاکانی 
در این خصوص از برگزاری جلسه با کمیسیون عمران مجلس خبر 
داده که مقرر شده چهار چوب  های طرح ساخت واحدهای مسکونی 
در تهران مشخص و به این کمیسیون ارائه شود همچنین در جلسه با 
رستم قاسمی  نیز در خصوص تعیین تا سهم شهر تهران از یک  میلیون 
واحد مسکونی قانون جهش تولید مسکن صحبت شده تا بر این 
اساس، استفاده از ظرفیت قانون جهش تولید مسکن برای حل معضل 
بافت  های فرسوده و ناکار آمد پایتخت و ساماندهی بازار مسکن شهر 

تهران استفاده شود. 
 ملاک دولت ساختمان محور باشد

اما آنچه باعث شده تا خلال بیش از دو دهه و تاکید ۵ دولت بر 
نوسازی بافت های فرسوده اصلاح این بافت ها همچنان بلاتکلیف باقی 
بماند موضوعی است که کارشناسان مهمترین دلیل آن را مشکلات 
بودجه ای عنوان می کنند. در این رابطه مهدی سلطان محمدی 
کارشناس حوزه مسکن در گفت وگو با »آرمان ملی« در خصوص اینکه 
به رغم تاکید دولت ها چرا نوسازی بافت های فرسوده صورت نگرفته 
است؛ می گوید: در بافت  فرسوده دولت با افراد و خانواده هایی مواجه 
است که در این مناطق زندگی می کنند و نمی تواند به سادگی ساختار 
حاکم بر این مناطق را تغییر دهد. وی در ادامه افزود: برای نوسازی 
و اصلاح بافت های فرسوده نظریه های مختلفی وجود دارد به گونه ای 
که در برخی از طرح ها تغییر ساختار کلی مطرح است و در برخی از 
نظریه ها اصلاح واحدها و بافت های فرسوده مورد توجه قرار گرفته 
است اما آنچه در این بین مشخص است سیاستگذاران بازه زمانی ۵ تا 
ده ساله را برای اصلاح بافت های فرسوده در نظر گرفته اند که به دلایل 
عمدتا مالی محقق نشده بنابراین سیاستگذار اگرچه به تغییر این 
ساختار تاکید دارد اما اقدام قابل قبولی در پیچ وتاپ بروکراسی اداری و 
تغییر دولت ها رخ نداده است. وی در خصوص استفاده از ظرفیت های 
بخش خصوصی گفت: به لحاظ اقتصادی بافت های فرسوده هزینه های 
مازادی را به سازنده تحمیل می کند به عنوان مثال سازنده موظف 
است وضعیت اسکان مالکان را تا زمان تحویل واحد برعهده بگیرد 
همچنین امکان ارائه تراکم بالا نیر به دلیل محدودیت های شهری 
وجود ندارد تا از این طریق بخشی از هزینه های مازاد جبران شود 
بنابراین طبیعی است که بخش خصوصی با این وضعیت چندان 
تمایلی برای ورود نداشته باشد. این کارشناس حوزه مسکن ادامه داد: 
متاسفانه دولت ها تعدادی از محلات و مناطق فرسوده را در شهرها 
انتخاب و به  عنوان محلات هدف مشخص کرده و تمرکز خود را روی 
ان محلات می گذارند و به همین دلیل است که نمی توانند به نتیجه 
روشن و مشخصی دست پیدا کنند. این در حالیست که اگر  دولت 
به  جای محله محور ساختمان محوری را ملاک عمل قرار دهد، تک تک 
ساختمان های فرسوده مورد توجه قرار می گیرند. همچنین یکی 
دیگر از راهکار ها افزایش مبلغ وام و دوره باز پرداخت 20 ساله برای 
احیای بافت  های فرسوده است. ضمن آنکه اساسا طرح و استاندارد 
خاصی در این زمینه تعریف نشده این در حالی است که در این مناطق 
زیرساخت ها لازم برای سکونت از قبل وجود داشته و در صورت 

برنامه ریزی و تخصیص برخی مشوق ها می تواند محقق شود.

آرمان ملی: وزیر راه و شهرسازی 
از تشکیل کمیته ای مشترک  بین 
وزارت راه و شهرسازی و شهرداری 
خبر داده تا بتوان در طرح جهش 
تولید مسکن از آنها بهــره گیری 
کرد. در واقع رستم قاسمـی  در 
حالی بر استفاده از ظرفیت 61 هزار 
هکتاری بافت های فرســوده در 
ساخت مسکن حمایتی تاکید کرده  
که فارغ از وعده های مسکنی که از 
5 دولت قبل کلید خورده و همواره 
بخشی از رویکــرد این دولــت ها 
استفاده از ظرفیت های مغفول 
مانده بافت های فرسوده متمرکز 
شده اما متاسفانه در عمل هیچگاه 
این سیاست ها به دلایل مختلف به 

مرحله اجرا نرسیده است. 

»آرمان ملی« استفاده از بافت های فرسوده را در جهش تولید مسکن بررسی می کند:

بافت های فرسوده مغفول مانده در منابع مالی
    منابع مالی بر منافع ملی ارجحیت یافته است؟!


